
III. DECLINATIO 
  -i tövő ragozás 

 

 

1) gyengén –i tövőek: 
 

a) azok az -es, -is végő fınevek, amelyeknek a sing. nominativusában és 

genitivusában ugyanannyi szótag van, pl. nubes, -is (f) felhı, avis, -is (f) 

madár 

b) azok az -s, -x végő fınevek, amelyeknek a sing. genitivus -is ragja elıtt 

két mássalhangzó van, pl. urbs, urbis (f) város, arx, arcis (f) fellegvár 

 

Az -i tı a ragozás során plur. gen-ban jelenik meg: 

az esetrag nem –um, hanem –ium. 
 

 

2) erısen –i tövőek: 
 

a) az -e, -al, -ar végő semlegesnemő fınevek, mint pl. mare, -is tenger, 

animal, -is állat, exemplar, -is példány 

b) a III. decl-hoz tartozó alapfokú melléknevek zöme 

 

Az erısen -i tövőek esetében az -i tı megjelenik: 

a plur. gen. esetragján (-ium) kívül még sing. abl-ban (-i), 

illetve semlegesnemő szavak esetében a plur. nom. és acc. -a esetragja elıtt 

(-ia)  
 

 

 

  gyengén–i tı  erısen –i tı  

   m f n 

sing.  nom. avis ācer ācris ācre 

 acc. avem ācrem ācrem ācre 

 gen. avis ācrīs ācrīs ācrīs 

 dat. avī ācrī ācrī ācrī 

 abl. ave ācrī ācrī ācrī 

plur. nom. avēs ācrēs ācrēs ācria 

 acc. avēs ācrēs ācrēs ācria 

 gen. avium ācrium ācrium ācrium 

 dat. avibus ācribus ācribus ācribus 

 abl. avibus ācribus ācribus ācribus 
 


